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به مناسبت گرامیداشت 
روز جهانی عکاسی؛

پیشکسوتان هنر عکاسی 
در کرمان تجلیل شدند

گروه فرهنگ وهنر: به مناسبت گرامیداشت 
و  عکاسان  اتحادیه  عکاسی،  جهانی  روز 
فیلمبرداران کرمان با برگزاری اولین »همایش 
اول شهریورماه،  روز چهارشنبه  زمان«،  راویان 
از  کرمان  زغال سنگ  اجتماعات  سالن  در 
کرد،  تجلیل  کرمان  عکاسی  هنر  پیشکسوتان 
با این اقدام خود، یک روز متفاوت را در تاریخ 

عکاسی رقم زد. 
در جریان برگزاری این مراسم که با استقبال 
گرم عکاسان قدیمی و پیشکسوت کرمان همراه 
بود، چهره های ماندگار این هنر پس از سال ها 
گفت وگو  به  باهم  ساعت  چندین  توانستند 
بنشینند، اوقات خوشی داشته باشند و با اشک 

شوق همدیگر را در آغوش  بکشند.
و  عکاسان  اتحادیه  دبیر  مهران فر  مرتضی 
با  نشست  این  ابتدای  در  کرمان  فیلمبرداران 
پیروزی  و  موفقیت  رمز  اتحاد  این که  به  اشاره 
است گفت: »دور هم جمع شدن افراد به معنای 
شروع و کنار هم بودن به معنای پیشرفت و کار 

کردن با هم به معنای موفقیت است«. 
وی افزود: »اگرچه به تنهایی قادر به انجام 
کارهای کوچکی هستیم، اما در کنار هم و با هم 

می توانیم کارهای زیادی را انجام بدهیم«.
و  مسئولان  اعضا،  تک تک  از  مهران فر 
اتحادیه درخواست کرد شانه به شانۀ همدیگر 
بایستند تا به حول و قوۀ الهی بتوانیم مشکلات 
افزود:  وی  برداریم.  خود  راه  سر  از  را  موانع  و 
»طی سال های اخیر، اتحادیه در حوزۀ توسعۀ 
در شهر  فیلمبرداری  و  عکاسی  کیفی  و  کمّی 
کرمان قدم های خوبی برداشته، اما هنوز به آنچه 
و  نرسیده ایم  شاید  و  باید  به طور  می خواستیم 
انشاالله در اقداماتی که پیش رو داریم با کمک 
ادامه محمدرضا برفر  شما خواهیم رسید«. در 
رئیس اتحادیه عکاسان و فیلمبرداران کرمان با 
بیان این که خوشحالم که توانستم بعد از چندین 
سال اعضای صنف را دور هم جمع کنیم تا اعضا 
با همدیگر دیداری داشته باشند گفت: »در دورۀ 
خیلی  همدیگر  با  اعضا  فاصلۀ  متاسفانه  کرونا 
که  همکاران  از  »برخی  افزود:  وی  شد«.  زیاد 
هم بازنشسته شده و در منزل بودند دیگر نه به 
واحدهای صنفی مراجعه می کردند و نه بازدیدی 
داشتند، بنابراین دوست داشتیم همه دور هم 
باشیم و یک جلسۀ دوستانه داشته باشیم«. در 
این مراسم خلاصه فیلمی از مجموعه گفتگوهای 
مظفر طاهری با عکاسان کرمان پخش شد که 
به استاد علی خیراندیش اختصاص داشت، و در 
ادامه آقایان چمک و کیانوش برهانی به اجرای 
مراسم  پایان بخش  پرداختند.  موسیقی  برنامۀ 
هم عکس یادگاری مراسم بود که استاد مظفر 
طاهری زحمت آن را کشیدند. در گفت و گویی 
که خبرنگار فردای کرمان با این عکاس هنرمند 
داشت، ایشان اسامی تجلیل  شده ها را به ترتیب 
به  اسامی  گذاشت.  ما  اختیار  در  الفبا  حروف 
محمد  انجم  شعاع،  محمد  است:  این  به  شرح 
یدالله  پاک سرشت،  ناصر  بنانی،  محمد  انوشه، 
ترک زاده، رکن الدین حجازی، حسین حسنی، 
منصور  حقدان،  علیرضا  حسینی نژاد،  حسین 
خیراندیش،  علی  خداوردی،  منصور  حیدری، 
راشدی،  عباس  دانشی،  منصور  داریوش،  امیر 
فهیمه  روسفید،  محمدعلی  راشدی،  مهدی 
سیستانی،  احمد  سنجری،  علی  سبزه بلوچ، 
بهایی،  شیخ  مجید  شفیع حیدری،  محمد 
حمید صادقی، رضا صافی زاده، مظفر طاهری، 
محمد عبدالکریمی، ناصر عظیم پور، محمدعلی 
غفاری نیا، جواد فارسی، علیرضا فرهمند، ابراهیم 
اکبر محمدی، علی محمدی، محمد  مجیدی، 
مخبرزاده، مسعود مصری، محمد معین الدینی، 
مهرابیان،  محمدحسین  ممتازی،  کیوان 
محمود  مهرانفر،  مرتضی  مهرالهی،  حمیدرضا 
موسوی،  جواد  موحدی،  بهروز  مهربخش، 
مسعود  نامدار،  محمدحسین  میرزایی،  حسین 

نکویی، حمید نیک نفس و حسین ودیعتی.

خبر

گروه جامعه: در ادامۀ اتفاقات عجیب وغریبی 
نادیده  این بار،  می دهد،  رخ  کرمان  شهر  در  که 
گرفتن بافت تاریخی شهر کرمان در جریان تهیۀ 
طرح جامع است که نگرانی و هشدار متخصصان 

را به دنبال داشته است. 
در  سرمایه گذاری  »چالش های  نشست  در 
بافت تاریخی« که 18 مردادماه امسال از سوی 
انجمن معماران و مرکز مطالعات محیطی شهر 
و روستای دانشگاه آزاد برگزار شد، رئیس هیات 
مدیره انجمن از این اتفاق انتقاد کرد و شهردار 
کرمان نیز در جریان اشاره به ایرادات طرح های 

جامع از آن سخن گفت. 
مدیره  هیات  رئیس  ـ  جهان بین  نیما  دکتر 
گفت:  کرمان  استان  معماران  صنفی  انجمن 
که  است  این  داریم  روزها  این  که  »نگرانی ای 
کنار  را  تایخی  بافت  گفته شده  در طرح جامع 
گذاشته اند. اصلا چنین چیزی مگر ممکن است؟ 
بافت تاریخی بخشی از شهر است و باید مسائل 

آن در ارتباط با کل شهر دیده شود«.
بخشی  در  آن جلسه  در  نیز  کرمان  شهردار 
رویکردهایی  از  برخی  نقد  در  اظهاراتش  از 
گفت:  می شود،  دنبال  جامع  طرح های  در  که 
»برآیند نظرات دانشگاهی و عالمانه این است که 
طرح های مسئله محور داشته باشیم اما طرح های 
جامع ما هنوز تراز مالی و فیزیکی ندارند و معلوم 

نیست برچه اساسی باید تحقق یابند. بعد از این 
همه تجربیات، تازه در جلسه با مشاور طرح جامع 
داریم می گوییم از چند مسئله شروع کن. بماند 
که دور بافت تاریخی را دایره کشیده است و این 

اقدام در نوع خود جالب است«.
شهر  برای  موضوع  این  که  اهمیتی  به دلیل 
هیات  رئیس  جلسه،  آن  از  پس  روز  سه  دارد، 
به  خطاب  نامه ای  در  معماران  انجمن  مدیره 
خواستار  استان  شهرسازی  و  راه  سرپرست 
با حضور مشاور طرح جامع،  برگزاری جلسه ای 
شهردار و مدیران شهرداری و انجمن معماران و 
کارشناسان و متخصصان می شود. این نامه اما از 
سوی راه و شهرسازی استان بی پاسخ می ماند و 
همین بی اعتنایی موجب می شود تا رئیس هیات 
مدیره انجمن معماران باری دیگر درخواست فوق 
را مطرح کند. نامۀ دوم در تاریخ 31 مردادماه به 
دکتر حافظی ـ سرپرست راه و شهرسازی استان 
ارسال شده و انجمن هنوز هم پاسخی دریافت 

نکرده است.
در  جهان بین صبح شنبه چهارم شهریورماه 
به  اشاره  با  فردای کرمان  پایگاه خبری  به  پاسخ 
و  جامع  طرح  در  تاریخی  بافت  گرفتن  نادیده 
کرمان  برای  می تواند  خطا  این  که  پیامدهایی 
داشته باشد، گفت: »هدف ما از طرح درخواست 
برگزاری نشستی با حضور مشاور طرح جامع این 

در  متخصصان  و  کارشناسان  نظرات  که  است 
طرح اعمال شود و طرحی تهیه نشود که مثل 
طرح سابق به آن ایرادات و نقدهای زیادی وارد 

باشد«.
نامۀ نخست انجمن معماران استان  در متن 
به سرپرست راه و شهرسازی استان که نسخه ای 
شده  داده  قرار  فردای کرمان  اختیار  در  آن  از 
آمده است: »از آنجا که طی سلسله نشست های 
یکی  کرمان،  گرامی  شهردار  با  شده  پیش بینی 
جامع  طرح  مسئلۀ  مشترک،  دلمشغولی های  از 
و به ویژه بیرون گذاشتن محدودۀ بافت تاریخی 
از شرح خدمات مشاور بوده است و پیش تر هم 
در گفت وگو با جنابعالی، حضور انجمن معماران 
جلسات  در  مطالبه گر  و  مطلع  به عنوان  استان 
مشورتی با مشاور طرح، مثبت ارزیابی شده بود، 
و  مدیرعامل  فرمایید  دستور  است  خواهشمند 
کارشناسان دست اندرکار مشاور در نشستی که 
با حضور اعضای هیات مدیرۀ انجمن، شهردار و 
معاونان و مدیران ذیربط در شهرداری کرمان و 
نیز کارشناسان و متخصصان امر برگزار می شود 
و البته حضور جنابعالی و تمامی مسئولان مرتبط 
در شهر و استان هم می تواند بسیار کارآمد و مفید 
خواسته های  و  دغدغه ها  تا  گردند  حاضر  باشد، 
و  متخصصان  یعنی  مخاطب  ویژۀ  گروه های 
در  آن  لحاظ شدن  برای  و  مدیران شهر مطرح 

طرح جامع کرمان مطالبه گری شود«.
در نامۀ دوم که در تاریخ 31 مردادماه خطاب 
به دکتر حافظی نوشته شده آمده است: »پیرو 
شمارۀ  به  که  انجمن  مردادماه   21 تاریخ  نامۀ 
20321 در دبیرخانۀ آن اداره کل به ثبت رسیده 
است، با توجه به اهمیت موضوع طرح دیدگاه های 
از دست  نیز  و  تخصصی در طرح جامع کرمان 
خواهشمند  دیگر  بار  مقتضی،  زمان  نرفتن 
در  جامع  طرح  مشاور  فرمایید  دستور  است 
و  ارجمند کرمان  با حضور شهردار  نشستی که 
مسئولان ذیربط شهرداری، متخصصان و استادان 
هیات  اعضای  کرمان،  دانشگاه های  صاحب نظر 
ارباب جراید و  و  انجمن صنفی معماران  مدیره 
مطبوعات شهر در محل سالن اجلاس دانشگاه 
و  ارائه  آمادگی  شد،  خواهد  برگزار  کرمان  آزاد 
حضور داشته باشند تا با هماهنگی جنابعالی برای 
تاریخ و ساعت  فراهم شدن امکان همراهی تان، 

دقیق نشست تعیین شود«. 

گروه جامعه: سرنوشت بنای میراثی خانه شهر 
کرمان همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد. 

شورای پنجم شهر که بارها وعدۀ آغاز مرمت 
خانه شهر را به رسانه ها و مردم داده بود، بی آنکه 
به وعده اش عمل کند، این ساختمان را ترک کرد. 
با روی کار آمدن شورای ششم، ابتدا وعدۀ مرمت 
این بنا داده شد اما سپس، طی مصوبه ای تصمیم 
واگذار  کرمان  استانداری  به  را  بنا  این  گرفتند 
به ازای  که  کرد  تاکید  مصوبه اش  در  شورا  کنند. 
آن  که  فرمانداری  ساختمان  خانه شهر،  واگذاری 
هم یک بنای میراثی است را در اختیار می گیرد. 
یکی دیگر از شروط شورای شهر برای استانداری، 

مرمت و حفظ خانه شهر بود.
استاندار کرمان اما در نشست خبری اخیر خود 
اعلام کرد که امکان تهاتر خانه شهر و ساختمان 
قدیم استانداری وجود ندارد. محمدمهدی فداکار 
توضیح داد که شورا شروطی برای این کار گذاشته 

و  نیست  امکان پذیر  قانونی  لحاظ  از  که  بوده 
استانداری هم از این کار منصرف شده است. این 
یعنی سرنوشت خانه شهر دوباره به دست شورا و 

شهرداری کرمان سپرده شد.
دربارۀ اینکه آیا شورای شهر به این ساختمان 
نایب  ـ  کمساری  محمدرضا  خیر؟  یا  برمی گردد 
»موضوع  گفت:  فردای کرمان  به  شورا  رئیس 
است،  مسئله  یک  خانه شهر  به  شورا  بازگشت 
ترمیم و بازسازی این ساختمان هم مسئله ای مهم 
است«. وی افزود: »اعتباری برای مرمت خانه شهر 
مشخص شده است. هفتۀ گذشته، طرح و مبلغ 
گردشگری  کمیسیون  به  هم  قرارداد  پیشنهادی 

شورا آمد و مورد تایید بود«.
وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر مرمت و 
احیای خانه شهر در دستور کار شورا و شهرداری 
مرمت شد شورا  وقتی  »اینکه  کرد:  اظهار  است، 
گرفته  به کار  دیگری  هدف  برای  یا  شود  مستقر 
شود هنوز قطعی نیست«. وی اضافه کرد: »الان 
دوستان تاکید دارند که مرمت این بنا هرچه زودتر 

انجام شود«.
همین  در  امیدواریم  اینکه  بیان  با  کمساری 
سال 1402 مرمت خانه شهر عملیاتی شود، گفت: 
»مصوبه ای که ما در خصوص خانه شهر و ساختمان 
فرمانداری گذاشتیم کاملا به نفع شهر بود اما آقای 
استاندار اخیرا اعلام کردند که منصرف شدند و ما 
هم اعتبار برای مرمت این بنا گذاشتیم تا هرچه 

زودتر این اقدام صورت گیرد«.
مصوبۀ  از  دفاع  با  وی  استقامت،  گزارش  به 
مصوبه،  آن  اجرای  »با  داد:  ادامه  شهر  شورای 
در  مرمت  و  حفظ  شرط  با  بنا  این  استانداری، 
استانداری  و  می گرفت  قرار  استانداری  اختیار 
طرفی،  از  می شد.  یکپارچه  مجموعۀ  یک  هم 
در  فرمانداری(  )ساختمان  میراثی  مجموعه ای 

اختیار شورا و شهرداری قرار می گرفت«.
این  دوستان  حال  هر  به  »اما  کرد:  بیان  وی 
اختیار را دارند تا با توجه به صرفه و صلاح سیستم 

خود تصمیم بگیرند«.
گفتنی است، تالار خانه شهر که کلنگ احداث 
آن در تاریخ 20 آذرماه سال 1348 خورشیدی به 
زمین خورد، در ششم مهرماه 1350 خورشیدی 

به بهره برداری رسید.
و  مراسم ها  برگزاری  برای  بنا  این  زمان  آن 
کرمان  به  که  کشوری  از شخصیت های  پذیرایی 
از  است. پس  بوده  استفاده  مورد  سفر می کردند 
پیروزی انقلاب، دادگاه انقلاب در این محل مستقر 
شد و با احداث ساختمان جدید دادگاه در سال 
کارکرد  به  خانه شهر  تالار  خورشیدی،   1372

پیشین خود بازگشت.
شاهد  خود،  حیات  مدت  در  خانه شهر  تالار 
است.  بوده  سیاسی  و  فرهنگی  مهم  رویدادهای 
میتینگ های  و  همایش ها  کنسرت ها،  برگزاری 
اذعان همگان  تالار مورد  این  سیاسی متعدد در 

مصوبۀ  با  اما،  خورشیدی   1390 سال  در  است. 
شورای شهر کرمان، برگزاری کنسرت در این تالار 
ممنوع شد و به مرور رفت وآمد مردم در آنجا کم 
و تنها محدود به حضور در شورای شهر شد. البته 
ساختار اداری شورای شهر تا دورۀ پیشین شورا در 

این ساختمان برقرار بود.
به  شهر  شورای  اداری  ساختار  انتقال  با 
واقع در خیابان سپه،  قدیم شهرداری  ساختمان 
خانه شهر متروکه به حال خود رها شد و هر بار که 
رسانه ها و دوستداران میراث فرهنگی سراغی از آن 
گرفتند، جز وعدۀ مرمت چیزی نشنیدند. تا اینکه 
بهمن ماه سال گذشته شورای شهر به شهرداری 
برای  تومانی  تا مناقصه ای 14 میلیارد  اجازه داد 
شروع پروژۀ مرمت خانه شهر برگزار کند. در حالی 
که همگان چشم انتظار شروع مرمت پروژه بودند، 
استانداری  به  را  خانه شهر  مصوبه ای  طی  شورا 
آن  اجرای  از  استانداری  اکنون  که  کرد  واگذار 

منصرف شده است.
اهالی  و  متخصصان  از  بسیاری  اذعان  به 
میراث شهر کرمان  این ساختمان جزو  فرهنگ، 
به  متعلق  و  مهم  ساختمان  این  معماری  است. 
و  است  ایران  معاصر  تاریخ معماری  از  یک دوره 
توسط مهندس اصفهانی، اولین آرشیتکت تحصیل  
کردۀ کرمان ساخته  شده است و دارای ارزش های 
مثال زدنی است. این ساختمان میراثی نیاز جدی 

به مرمت و رسیدگی دارد. 

مشاور طرح جامع کرمان پاسخگو باشد

دست به دست شدن مرمت خانه شهر!

در دو نامۀ بی پاسخ انجمن معماران استان درخواست شد؛ 

نایب رئیس شورای شهر کرمان از مرمت خانه شهر در آینده خبر داد؛ 

سرپرست  اطلاع رسانی:  گروه 
افتتاح  از  کرمان  استان  گاز  شرکت 
و بهره برداری 22 پروژه گازرسانی با 
اعتباری قریب به هزار و 890 میلیارد 

تومان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت 
محمدرضا  کرمان،  استان  گاز 
گاز  شرکت  سرپرست  سلیمانی؛ 
استان کرمان ضمن گرامیداشت یاد 
و  باهنر  و  رجایی  و خاطره شهیدان 
تبریک به مناسبت فرا رسیدن هفته 
دولت، گفت: با افتتاح و بهره برداری 
پروژه های مذکور 70 واحد صنعتی 
هزار   11 به  قریب  با  روستا   106 و 
بهره  طبیعی  گاز  نعمت  از  خانوار 
این  تشریح  در  وی  می شوند.   مند 
خبر افزود: با گازدار شدن واحدهای 
واحدهای  مجموع  فوق  صنعتی 
صنعتی بهره مند  در استان کرمان 

گفتۀ  به  می رسد.  واحد   1597 به 
درصد   60 حاضر  حال  در  سلیمانی 
تحت  استان  روستایی  خانوارهای  از 
پوشش شبکه گاز هستند و با افتتاح 
بهره مندی  درصد  جدید  پروژه های 
آنها به 63 درصد ارتقا پیدا می کند. 
کرمان  استان  گاز  شرکت  سرپرست 
بیان کرد: هم اکنون در حال اجرای 
انتخاب  و  روستا   804 در  شبکه 

پیمانکار برای گازرسانی به قریب به 
100 روستا هستیم و با این حساب، 
از این طرح ها 2 هزار  با بهره برداری 
و 700 روستای استان از نعمت گاز 
طبیعی برخوردار می شوند. وی ادامه 
داد: حجم کار شدۀ خطوط تغذیه و 
شبکه توزیع گاز برای انجام پروژه های 
با هزار و 737 کیلومتر  برابر  مذکور 
 59 شامل  تفکیک  به  که  است 
 678 و  هزار  و  تغذیه  خط  کیلومتر 
سلیمانی  می باشد.  شبکه  کیلومتر 
گاز  شرکت  هدف  اینکه  به  اشاره  با 
حداکثری  بهره مندی  کرمان  استان 
نعمت  از  کریمان  دیار  شریف  مردم 
خدادادی گازاست، گفت: با تمام توان 
در این راه تلاش خواهیم کرد و پیش 
جاری  سال  پایان  تا  می شود  بینی 
مجموعا 3 شهر و بیش از 300 روستا 

مورد بهره برداری قرار گیرند.

همزمان با هفتۀ دولت انجام شد؛

افتتاح پروژه گازرسانی به 70 صنعت و 106 روستا 


